



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



9TH GLOBAL CONFERENCE OF  
YOUNG PARLIAMENTARIANS  
HANOI 2023



QUỐC HỘI VIỆT NAM  
NATIONAL ASSEMBLY OF VIET NAM

## المؤتمر العالمي التاسع للبرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي دور الشباب في تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار

هانوي، فيتنام، 15 - 17 أيلول/سبتمبر 2023

### البيان الصادر عن المؤتمر

المقرران المشاركون: السيد دان كاردين، عضو برلماني، المملكة المتحدة، رئيس منتدى البرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي، والسيدة ها آنه فونغ، عضو الجمعية الوطنية، فيتنام

نحن، ما يقارب الـ 300 برلماني شاب، اجتمعنا في المؤتمر العالمي التاسع للبرلمانيين الشباب خلال الفترة من 14 لغاية 17 أيلول/سبتمبر 2023 في هانوي، فيتنام، لتأكيد التزامنا في تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة، خاصة من خلال التحول الرقمي والابتكار. كان متوسط أعمارنا 38.4 عاماً وكان حوالي 44 في المئة منا نساء برلمانيات، إلى جانب ممثلين عن المنظمات العالمية والإقليمية ومجموعات الشباب والشركات الناشئة والأوساط الأكاديمية والقيادات المؤثرة في الاتحاد البرلماني الدولي وفيتنام. ويسعدنا أن يتزامن المؤتمر مع يوم الأمم المتحدة الدولي للديمقراطية في 15 أيلول/سبتمبر.

وشهد اجتماعنا في فيتنام الذكرى السنوية الثامنة لإعلان هانوي بشأن أهداف التنمية المستدامة، الذي اعتمده الاتحاد البرلماني الدولي في العام 2015، والذي حدد التزام البرلمانيين بمعالجة الأولويات الإنمائية العالمية. نمر بمنعطف بالغ الأهمية وخرج مع تجاوزنا منتصف الطريق لخطة التنمية المستدامة للعام 2030 (جدول أعمال 2030).

نؤكد ونشارك القلق الكبير بشأن حقيقة أنه مع بقاء أقل من سبع سنوات لتحقيق أهداف التنمية المستدامة، يتم تنفيذ 12 في المئة فقط من أهداف التنمية المستدامة بشكل جيد، بينما لا يزال متأخرين عن 50 في المئة من الأهداف، بمستويات خارج المسار تتراوح من معتدلة إلى شديدة. لا تستدعي هذه النتائج تفكيرنا فحسب، بل تستدعي اتخاذ إجراءات حازمة، ولا سيما لفت الانتباه إلى الثغرات في تحقيق الأهداف المتصلة بالتعليم والمساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية) والعمل اللائق والنمو الاقتصادي والعمل المناخي والسلام والعدالة والمؤسسات القوية، التي تشكل شاغلاً هاماً للشباب. لا يزال 258 مليون شاب خارج المدرسة، بينما نحتاج إلى تعليم شامل لا يغفل فيه



أحد. يتزايد عدد الشباب غير الملتحقين بالتعليم أو العمل أو التدريب (NEET) بشكل كبير، حيث ارتفع إلى 23.3 في المئة. لا تزال الشابات أسوأ حالاً من الشباب، حيث من المرجح أن يتم توظيفهن بمقدار الثلثين تقريباً. كما أننا لسنا قريبين من الإنصاف عندما يتعلق الأمر بتمثيل النساء والشباب في السياسة. أقل من 27 في المئة من أعضاء البرلمان في جميع أنحاء العالم هم من النساء، و2.8 في المئة فقط من البرلمانيين تبلغ أعمارهم 30 عاماً أو أقل. نحن بحاجة إلى العمل بشكل أسرع وأكثر إبداعاً وإلحاحاً، لتحقيق جدول الأعمال الذي اتفقنا عليه جميعاً.

يتميز عالمنا بالنمو السريع للتكنولوجيا والتحول الرقمي والابتكار. نحن بحاجة إلى تسخير إمكاناتهم لتسريع التقدم نحو أهداف التنمية المستدامة، خاصة بالنسبة للمسائل المهمة للشباب. على سبيل المثال، يمكن للأدوات الرقمية أن توفر فرصاً تعليمية وتدريبية لمزيد من الشباب في التعليم من خلال وسائل الإنترنت. من خلال إطلاق العنان للابتكار، يمكننا المساعدة في توسيع نطاق الشركات الناشئة التي يقودها الشباب والتي بدورها يمكن أن توظف المزيد من الشباب والشابات. عندما تكون هذه الشركات هي التي تساعد على التكيف مع تغير المناخ أو التخفيف من حدته، فيمكن أن يكون للاستثمار في الشباب من أجل وظائف الغد النظيفة آثار إيجابية مضاعفة.

والفرص واضحة ويجب أن تكون متاحة للجميع، ومع ذلك لا تزال هناك فجوات كبيرة بين الرجال والنساء. حقيقة أن النساء أقل عرضة بنسبة 26 في المئة من الرجال لامتلاك الهاتف المحمول أمر غير معقول. يجب أن يكون التحول الرقمي والابتكار فرصاً تعزز المساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية) من خلال تسهيل وسائل جديدة للتمكين.

بصفتهم مخترعين ومستخدمين ومحفزين رئيسيين للتطور التكنولوجي، فإن الشباب في حالة فريد للقيادة في وضع التحول الرقمي والابتكار في مركز العمل لتسريع التقدم في جعل التنمية مستدامة للأرض ومتاحة للناس، دون إغفال أحد. الشباب هم بالفعل رواد في القطاع الخاص، كرؤساء تنفيذيين لشركات التكنولوجيا والشركات الناشئة المبتكرة، أو كمشترمين في التحول الرقمي. وينبغي أن ينعكس ذلك أيضاً على الشباب الذين يقودون مؤسساتنا السياسية.

نحن، البرلمانيين الشباب، نعرف كيف نتنقل في تعقيدات المشهد الرقمي، ونعرف نبض وتطلعات شباب بلادنا والأجيال القادمة بشكل أفضل. إن دورنا هو إعطاء صوت لتطلعاتهم. الشباب هم من مواطني أحدث التقنيات وهم في وضع جيد لدفع حلول جديدة لصالح الجميع. ويشمل ذلك من خلال الشركات الناشئة وتطوير تقنيات جديدة وتسخير ظهور الذكاء الاصطناعي. نكرر دعوتنا للبرلمانيين والقادة السياسيين لاتخاذ إجراءات تحويلية لمزيد من الشباب في السياسة من خلال الانضمام إلى حملة الاتحاد البرلماني الدولي انا أقول نعم للشباب في البرلمان!



لقد أظهرت جائحة كوفيد-19 الأهمية الاستراتيجية للأدوات الرقمية في برلماننا. ويمكن أن تساهم هذه العمليات في عمليات أكثر شمولاً للتشريعات والرصد وصنع القرار بشأن المسائل الهامة، مما يجعلها أكثر شمولاً، مع المزيد من الشفافية وزيادة المشاركة العامة. يمكن لقنوات المشاركة في الوقت الفعلي أن تتيح التفاعل الفوري بين المكونات والممثلين. من خلال تسهيل المشاركة، يمكن للتحويل الرقمي تمكين المواطنين، وخاصة الشباب، من المشاركة بنشاط في العملية السياسية والمساهمة في تشكيل قرارات السياسة. بالنسبة للبرلمانيين، توفر هذه الأدوات الرقمية فرصاً أكبر للجمع بين عملهم وحياتهم الخاصة، خاصة لأولئك الذين لديهم مسؤوليات رعاية. نرحب بمجموعة أدوات التقييم الذاتي للاتحاد البرلماني الدولي بشأن أهداف التنمية المستدامة باعتبارها نهجاً مبتكراً لمساعدة البرلمانات على دمج أهداف التنمية المستدامة في العمل البرلماني وفقاً لخصائص كل برلمان والمساهمة في التنفيذ الفعال لأهداف التنمية المستدامة بطريقة أكثر اتساقاً واستدامة.

ويشكل العلم والتكنولوجيا حجر الأساس للنهوض بالسلام والتنمية المستدامة وتوفير الحلول للتحديات المعقدة الراهنة. ففتح وضع السياسات المستندة إلى الأدلة والمستنيرة، سواء في ما يتعلق بحماية البيئة أو التنمية أو حل النزاعات. ويمكن للعلم والبحث المشترك عن المعارف والحلول أن يتوحدا في قضية جماعية، مما يوفر منبراً محايداً للتعاون وحافزاً للتعايش السلمي. يمكننا، نحن البرلمانيين الشباب، أن نؤدي دوراً مهماً في المساعدة في تعزيز الجيل القادم من الشباب البارعين في مجال التكنولوجيا وحل المشاكل للمساعدة في تحقيق التنمية المستدامة والسلام.

عند تسخير قوة التكنولوجيا والابتكار في عالم يتحول، يجب أن نعمل على تحقيق أقصى قدر من النتائج الإيجابية التي تجلبها، مع التخفيف من المخاطر غير المرغوب فيها. ويشمل ذلك اتباع نهج أخلاقي وحكيم لإزاء العلم والتكنولوجيا يضمن استخدامهما لتحسين الإنسانية والبيئة، فضلاً عن الخصوصية والأمن والرفاه. في الوقت نفسه، لا ينبغي أن يدفعنا سعينا للتحويل الرقمي والابتكار نحو التجانس العالمي. يجب أن نعزز نسيجنا الغني من الثقافات والتجارب ووجهات النظر. والتنوع الثقافي قوة للتنمية المستدامة، التي لا ينبغي حمايتها فحسب، بل ينبغي تبنيها، لأنه عنصر لا غنى عنه يمكن أن يغذي المزيد من الإبداع والابتكار.

للمساعدة في تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحويل الرقمي والابتكار، ناقشنا نحن البرلمانيين الشباب الإجراءات المقترحة التالية:

## 1. في ما يتعلق بالتحويل الرقمي، ندعو ونقترح على البرلمانات الأعضاء:



- أ. تحديث القواعد البرلمانية وأساليب العمل للسماح بزيادة المشاركة الافتراضية للبرلمانيين، والاستفادة من المنابر التفاعلية التي تيسر التواصل المباشر الشامل بين الناخبين والممثلين، وتعزيز المشاركة الهادفة لمجموعات ديموغرافية محددة، ولا سيما الشباب، في عمل اللجان البرلمانية؛
- ب. النظر في تطوير أو تعزيز الهيئات البرلمانية التطلعية، مثل لجان المستقبل وغيرها من الآليات المناسبة في ما يتعلق بالظروف الخاصة بكل بلد، لمساعدة البرلمانات على توقع الاتجاهات الطويلة الأجل أو الصدمات المحتملة والاستجابة لها، وضمان إشراك الشباب في هذه الهيئات؛
- ج. ضمان تزويد جميع البرلمانيين بالمعارف والدعم التقني اللازمين للمشاركة الكاملة في الإجراءات على الإنترنت؛ وتعزيز استخدام المساعدة الافتراضية لدعم البرلمانيين؛ واستخدام أدوات الذكاء الاصطناعي لتحسين نوعية العمل التشريعي؛ وإنشاء مكتبة رقمية للوثائق القانونية؛
- د. اعتماد قوانين وسياسات تساعد على سد الفجوة الرقمية وضمان إمكانية الوصول إليها للجميع، بما في ذلك من خلال الوصول المنخفض التكلفة وبناء الهياكل الأساسية الرقمية وبناء المهارات؛
- هـ. وضع أطر قانونية مناسبة وتعزيز التعاون الدولي لحماية السيادة الرقمية لكل منها من أجل تهيئة بيئة شبكة آمنة وصحية وتنمية مستدامة؛
- و. اعتماد سياسات وإجراءات مناسبة لمنع أي شكل من أشكال المضايقة والعنف التي تيسرها التكنولوجيا ضد أعضاء البرلمان والتصدي لها، بما في ذلك العنف ضد البرلمانيات؛
- ز. الدعوة إلى وضع آليات وأساليب فعالة لجمع المعلومات والبيانات لرصد تنفيذ الاتفاقيات أهداف التنمية المستدامة؛
- ح. دعم دور الأمم المتحدة في وضع معايير وأطر قانونية بشأن الفضاء الإلكتروني والتحول الرقمي والذكاء الاصطناعي على أساس توافق الآراء.

## 2. في ما يتعلق بالابتكار والشركات الناشئة، ندعو البرلمانات الأعضاء ونقترح عليها ما يلي:

- أ. تعزيز نظام الابتكار والبدء الإيكولوجي، بما في ذلك عن طريق وضع أطر قانونية للابتكار والمشاريع الناشئة، وزيادة موازنتنا لدعم المشاريع التي يقودها الشباب والتي تشملهم، والشركات الناشئة ومبادرات الابتكار، بما في ذلك من خلال التمويل والمنح والمساعدة التقنية، والتأكد من اتساقها مع أهداف التنمية المستدامة، ولا سيما في ما يتعلق بتمكين الشباب؛

- ب. تشجيع المناهج التعليمية التي توفر المهارات اللازمة لإعداد الجيل القادم من المبتكرين ومنظمي المشاريع، مع التركيز على المهارات الرقمية؛ وينبغي إيلاء اهتمام خاص للشابات، بما في ذلك عن طريق تحفيز المزيد على الدراسة في ميادين العلوم والتكنولوجيا والهندسة والرياضيات؛
- ج. حث الاتحاد البرلماني الدولي على النظر في السبل الممكنة داخل الهياكل القائمة والمشاركة في مسائل الابتكار والتحول الرقمي؛
- د. تعزيز الربط الشبكي العالمي للبرلمانيين الشباب في مجال التحول والابتكار الرقمي، في إطار منتدى البرلمانيين الشباب، بالتعاون الوثيق مع مركز الابتكار في البرلمان التابع للاتحاد البرلماني الدولي؛
- هـ. تعزيز العلاقة بين الأوساط العلمية والبرلمانية لإيجاد حيز أكبر للعلوم للإسهام في السلام والتنمية المستدامة، مع إيلاء الأولوية لإشراك الشباب؛
- و. تشجيع الشركات الناشئة ومبادرات الابتكار بين الشباب والطلاب، ولا سيما النساء، وتعزيز تعميم مراعاة المنظور الجندري وفقاً لأهداف التنمية المستدامة، ووضع برنامج منفصل للابتكار الرقمي والمشاريع الناشئة؛
- ز. تشجيع الابتكار وريادة الأعمال المستدامة في جميع المجالات، مع التركيز على FoodTech، كوسيلة للمساهمة بنشاط في عملية تنفيذ أهداف التنمية المستدامة، من خلال حل مسائل الأمن الغذائي وإنهاء المجاعة.

### 3. وفي ما يتعلق بتعزيز احترام التنوع الثقافي للتنمية المستدامة، ندعو البرلمان الأعضاء إلى القيام بما يلي ونقترح

عليها:

- أ. المساعدة على وضع نهج برلماني مشترك لوضع إطار للمبادئ والقيم في عملية صنع القرار، البحث والتطوير بشأن العلم والتكنولوجيا، مثل الميثاق الدولي المقبل للاتحاد البرلماني الدولي بشأن أخلاقيات العلم والتكنولوجيا، الذي يهدف إلى ضمان تطوير العلم والتكنولوجيا وتطبيقهما بطريقة مسؤولة وأخلاقية ومستدامة؛
- ب. المساهمة بقوة في الجهود الرامية إلى وقف العنف ضد النساء والفتيات على الإنترنت، بما في ذلك عن طريق تعزيز المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، وكبح خطاب الكراهية، وتنظيم وإدارة الذكاء الاصطناعي بطريقة تحمي النساء والفتيات وحيث لا تديم التكنولوجيات الجديدة التحيزات الجندرية؛
- ج. تعزيز القوانين الإطارية لحماية البيانات وغيرها من الصكوك القانونية، ولا سيما في ما يتعلق بالبيانات الشخصية والتهديدات الإلكترونية، وتعزيز الخوارزميات الشفافة والمفتوحة المصدر؛



- د. تعزيز الشمولية والحوار بين الثقافات واحترام التنوع الثقافي والمعارف المحلية بوصفها محركات للتنمية المستدامة والازدهار والتعايش السلمي؛
- هـ. تعزيز الثقافة كقوة دافعة للتنمية المستدامة، والالتزام بحماية التنوع الثقافي وتعزيزه، والتأكيد على دور الاقتصاد الإبداعي والصناعات الثقافية ودور الثقافة والتنوع الثقافي في عملية حل الصعوبات والتحديات التي تواجه البشرية اليوم، ولا سيما تغير المناخ، ومنع الاتجار غير المشروع بممتلكات التراث الثقافي ونقلها؛
- و. تعزيز احترام التنوع الثقافي في سياق الثورة الصناعية الرابعة؛ وتعزيز التعاون من أجل الابتكار الاقتصادي وزيادة الكفاءة ومحركات النمو الاقتصادي؛ وفي الوقت نفسه، مساعدة وكالات الدولة على العمل بشكل أكثر شفافية وفعالية على خارطة الطريق للرقمنة لتضييق فجوة التنمية وضمان الخصوصية الشخصية في الفضاء الإلكتروني، مع مراعاة السيادة الوطنية.

ونعرب عن امتناننا للجمعية الوطنية في فيتنام لاستضافتها بعناية ونجاح ومهنية، هذا المؤتمر العالمي للبرلمانيين الشباب، ودعمها لمشاركة الشباب وتعزيز تحقيق أهداف التنمية المستدامة، بما في ذلك من خلال الاتحاد البرلماني الدولي والآليات البرلمانية الدولية والإقليمية. ونحن على استعداد للقيام بدورنا في مهمة تسخير قوة التكنولوجيا والابتكار لتحقيق أهداف التنمية المستدامة، بطريقة مسؤولة لا تغفل أحد، ولا سيما الأجيال المقبلة، مع احترام ميثاق الأمم المتحدة والقانون الدولي. نحن نقف معاً للوفاء بوعود إعلان هانوي للعام 2015، والاستجابة للنداء العاجل لخطة العام 2030.





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



9<sup>TH</sup> GLOBAL CONFERENCE OF  
YOUNG PARLIAMENTARIANS  
**HANOI 2023**



**QUỐC HỘI VIỆT NAM**  
NATIONAL ASSEMBLY OF VIET NAM

## Ninth Global Conference of Young Parliamentarians

# The role of youth in accelerating the achievement of the SDGs through digital transformation and innovation

Hanoi, Viet Nam, 14 – 17 September 2023

### Conference Statement

*Co-Rapporteurs: Mr. Dan Carden, Member of Parliament, United Kingdom, President of the IPU Forum of Young Parliamentarians, and Ms. Ha Anh Phuong, Member of the National Assembly, Viet Nam*

We, almost 300 young parliamentarians, came together at the Ninth Global Conference of Young Parliamentarians on 14 – 17 September 2023 in Hanoi, Viet Nam to affirm our commitment to accelerating the achievement of the SDGs, especially through digital transformation and innovation. Our average age was 38.4 years and approximately 44% of us were women MPs, along with representatives from global and regional organizations, youth groups, start-ups, academia, and influential leaders of the IPU and Viet Nam. We are delighted that the Conference coincided with the United Nations' International Day for Democracy on 15 September.

Our meeting in Viet Nam marked the eighth anniversary of the Hanoi Declaration on the SDGs, adopted by the Inter-Parliamentary Union in 2015 and setting out the commitment of parliamentarians to address global development priorities. As we pass the midway point of the 2030 Agenda for Sustainable Development (2030 Agenda), we are at a momentous and critical juncture.

We emphasize and share great concern regarding the fact that, with less than seven years remaining to achieve the SDGs, only 12% of SDG targets are being well implemented, while we are still behind on 50% of the targets, with levels ranging from moderately to severely off track. These results warrant not only our reflection, but resolute action, especially drawing attention to gaps in achieving the goals related to education, gender equality, decent work, economic growth, climate action, peace, justice and strong institutions, which are of vital concern to youth. 258 million young people are still out of school, when we need universal education that leaves no one behind. The number of young people not in employment, education, or training (NEET) is increasing considerably, rising to 23.3%. Young women remain worse off than young men, being roughly two-thirds as likely to be employed. We are also nowhere near equity when it comes to representation of women and young people in politics. Less than 27% of MPs around the world are women, and only 2.8% of MPs are 30 years of age or under. We need to work faster, more creatively, and with a far greater sense of urgency, to achieve the agenda on which we all agreed.

Our world is characterized by the rapid growth of technology, digital transformation and innovation. We need to harness their potential to accelerate progress towards the SDGs, especially for issues important to youth. For example, in education, digital tools can open up educational and training opportunities to more young people through online means. By unleashing innovation, we can help scale up start-ups led by young people that in turn can employ more young men and women. When these are enterprises that help adapt to or mitigate climate change, investing in youth for the clean jobs of tomorrow can have multiplier positive effects.

The opportunities are clear, and they must be available to everyone, yet significant gender gaps persist. The fact that women are 26% less likely to own a mobile phone than men is

unreasonable. Digital transformation and innovation must be opportunities that bolster gender equality by facilitating new avenues for empowerment.

As key inventors, users and promoters of technological evolution, young people are uniquely positioned to lead in the positioning of digital transformation and innovation at the centre of action to accelerate progress in making development sustainable for the planet and accessible for the people, leaving no one behind. Young people are already leaders in the private sector, as CEOs of tech companies and innovative startups, or, as investors in digital transformation. This should also be mirrored with young people leading in our political institutions.

We, young MPs, know how to navigate the complexities of the digital landscape, and we know best the pulse of our country's youth and future generations. It is our role to give voice to their aspirations. Young people are natives of the latest technologies and are well positioned to drive new solutions for the good of all. This includes through start-ups, developing new technologies and harnessing the rise of Artificial Intelligence (AI). We reiterate our call for MPs and political leaders to take transformative action for more youth in politics by joining the IPU Campaign / *Say Yes to Youth in Parliament!*

The COVID-19 pandemic has demonstrated the strategic importance of digital tools in our parliaments. These can contribute to more inclusive legislative, monitoring and decision-making processes on important issues, making them more comprehensive, with greater transparency and increased public participation. Real-time engagement channels can enable immediate interaction between constituents and representatives. By facilitating participation, digital transformation can empower citizens, particularly youth, to actively engage in the political process and contribute to shaping policy decisions. For parliamentarians, these digital tools offer greater opportunities for combining their work and private life, especially for those with caring responsibilities. We welcome the IPU self-assessment toolkit on the SDGs as an innovative approach to helping parliaments integrate the SDGs into parliamentary work according to the specificities of each parliament and contributing to the effective implementation of the SDGs in a more coherent and sustainable manner.

Science and technology are cornerstones for advancing peace and sustainable development and providing solutions to today's complex challenges. They enable evidence-based and informed policymaking, whether on environmental protection, development or conflict resolution. Science and the common search for knowledge and solutions can unite in collective cause, providing a neutral platform for cooperation and an incentive for peaceful coexistence. We, young MPs, can play an important role in helping foster the next generation of tech-savvy and problem-solving youth to help realize sustainable development and peace.

When harnessing the power of technology and innovation in a transforming world, we must work to maximize the positive outcomes that these bring, while mitigating unwanted risks. This includes taking an ethical and prudent approach to science and technology that ensures that they are used for the betterment of humanity and the environment, as well as privacy, security and well-being. At the same time, our pursuit of digital transformation and innovation should not push us towards global homogeneity. It should amplify our rich tapestry of cultures, experiences and perspectives. Cultural diversity is a strength for sustainable development, which should not only be protected but embraced, as it is an indispensable ingredient that can nurture even more creativity and innovation.

To help accelerate the achievement of the SDGs through digital transformation and innovation, we, young MPs, discussed the following proposed actions:

- 1. Regarding digital transformation**, we are calling for and suggesting that Member Parliaments:
  - a. Update parliamentary rules and working methods to allow for greater virtual participation of MPs, utilize interactive platforms that facilitate inclusive direct communication between constituents and representatives, and foster meaningful engagement of specific demographic groups, particularly youth, in the work of parliamentary committees;



- b. Consider developing or strengthening forward-looking parliamentary bodies, such as Committees of the Future and other suitable mechanisms with respect to each country's specific conditions, to help parliaments anticipate and respond to long-term trends or potential shocks, and ensuring that youth are involved in such bodies;
- c. Ensure all parliamentarians are equipped with the necessary knowledge and technical support to fully participate in online proceedings; enhance the use of virtual assistance to support parliamentarians; use AI tools to enhance the quality of legislative work; and develop a digital library of legal documents;
- d. Adopt laws and policies that help close the digital gap and ensure accessibility to all, including through low-cost access, building of digital infrastructure and skills-building;
- e. Develop suitable legal frameworks and strengthen international cooperation to protect their respective digital sovereignty to bring about a safe, healthy network environment and sustainable development;
- f. Adopt adequate policies and procedures to prevent and respond to any form of technology-facilitated harassment and violence against members of parliament, including violence against women parliamentarians;
- g. Advocate for the development of effective mechanisms and methods for collecting information and data to monitor the implementation of the SDGs;
- h. Support the role of the United Nations in developing standards and legal frameworks on cyberspace, digital transformation and AI on the basis of consensus.

**2. Regarding innovation and start-ups**, we are calling for and suggesting that Member Parliaments:

- a. Strengthen the innovation and start-up eco-system, including by developing legal frameworks for innovation and start-ups, scaling up our budgets to support youth-led and youth-inclusive enterprises, start-ups and innovation initiatives, including through funding, grants and technical assistance, and making sure they are aligned with the SDGs, especially on empowering young women;
- b. Promote education curricula that provide the necessary skills to prepare the next generation of innovators and entrepreneurs, with an emphasis on digital skillsets; special focus should also be given to young women, including by incentivizing more to study in the science, technology, engineering and mathematics (STEM) fields;
- c. Urge the IPU to consider possible avenues within existing structures for engaging on innovation and digital transformation issues;
- d. Promote global networking of young parliamentarians in digital transformation and innovation, within the framework of the Forum of Young Parliamentarians, in close cooperation with the IPU Centre for Innovation in Parliament;
- e. Strengthen the nexus between the scientific and parliamentary communities to create more space for science to contribute to peace and sustainable development, with a priority being the involvement of youth;
- f. Encourage start-ups and innovation initiatives among youth and students, especially women, strengthen gender mainstreaming in accordance with the SDGs, and develop a separate programme for digital innovation and start-ups;
- g. Promote innovation and sustainable entrepreneurship in all fields, with a focus on FoodTech, as a way to actively contribute to the process of implementing the SDGs, by solving food security issues and ending famine.

**3. Regarding promoting respect for cultural diversity for sustainable development, we call for and suggest that Member Parliaments:**

- a. Help develop a common parliamentary approach to establishing a framework of principles and values in the decision-making, research and development around science and technology, such as the forthcoming IPU International Charter on the Ethics of Science and Technology, which aims at ensuring that the development and application of science and technology are carried out in a responsible, ethical and sustainable manner;
- b. Contribute robustly to efforts intended to stem online violence against women and girls, including by promoting gender equality, curbing hate speech and regulating and managing AI in a way in which women and girls are protected and new technologies do not perpetuate gender biases;
- c. Strengthen data protection framework laws and other statutory instruments, especially concerning personal data and cyberthreats, and promote transparent and open-source algorithms;
- d. Promote inclusivity, intercultural dialogue, and respect for cultural diversity and local knowledge as drivers of sustainable development, prosperity and peaceful coexistence;
- e. Promote culture as a driving force of sustainable development, commit to protecting and promoting cultural diversity, affirm the role of the creative economy and cultural industries and the role of culture and cultural diversity in the process of solving the difficulties and challenges facing humanity today, especially climate change, and prevent illegal trafficking and transfer of cultural heritage property;
- f. Promote respect for cultural diversity in the context of the fourth industrial revolution; strengthen cooperation for economic innovation, increased efficiency, and drivers for economic growth; at the same time, help State agencies operate more transparently and effectively on the roadmap for digitalization to narrow the development gap and ensure personal privacy in cyberspace, while keeping in mind national sovereignty.

We express our gratitude to the National Assembly of Viet Nam for having considerably, successfully and professionally hosted this Global Conference of Young Parliamentarians, championing youth participation and promoting the achievement of the SDGs, including through the IPU and international and regional inter-parliamentary mechanisms. We stand ready to do our part in the mission to harness the power of technology and innovation for the SDGs, in a responsible way that leaves no one behind, especially not future generations, while respecting the United Nations Charter and international law. We stand together to keep the promises of the 2015 Hanoi Declaration, and to answer the urgent call of the 2030 Agenda.